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Petr Fiala má za sebou první sérii napjatě očekávaných rozhodnutí v křesle ministra školství. Někdejší rektor Masarykovy
univerzity především upokojil vysokoškolskou veřejnost. Studenti a akademici protestovali proti Fialovu předchůdci
Josefu Dobešovi, desetitisíce jich vyšly do ulic. Obávali se, že Dobešem plánovaná reforma omezí jejich samosprávu
a akademické svobody. Nelíbil se jim ani návrh školného, později zápisného.
Petr Fiala sice zatím neřekl nic konkrétního, akademici a studenti se ale domýšlí z různých náznaků, že je jejich přáním
a obavám nakloněn.
Nový ministr slíbil, že věcné záměry Dobešových zákonů o vysokých školách a finanční pomoci studentům nepředloží
vládě, dokud je pořádně neprojedná s jejich reprezentacemi vysokých škol. Podobně chce postupovat také při přípravě
zápisného na veřejných vysokých školách. Po zasedání sněmu Rady vysokých škol to řekl její předseda Jakub Fischer.
Místopředseda rady Jiří Zlatuška popsal, že ministr sice mluvil „ve velmi diplomatickém tónu“, ale i tak se dalo vyrozumět,
že s výhradami vysokých škol k chystaným normám víceméně souhlasí.
Také zápisné, které by se platilo už po prázdninách nebo na počátku nového roku, mohou studenti pustit z hlavy. „Jak
bylo panem ministrem prezentováno, žádný z těch návrhů na stole není,“ řekl Zlatuška. „Žádné analýzy s tím spojené,
z čehož při znalosti legislativního procesu můžeme usoudit, že nic takového v nejbližší době nemůže hrozit.“ Předseda
Studentské komory Miroslav Jašurek uvítal, že nový ministr chce otevřít širší debatu nad reformními záměry a hodlá
všechny návrhy diskutovat s vysokými školami.
Rozhodnutí zato padlo v kauze plzeňské právnické fakulty. Podle verdiktu Akreditační komise ČR měla fakulta definitivně
skončit v červenci. Zhruba 1200 studentů si měly rozebrat jiné školy. Akreditační komisi se nelíbilo, že fakulta, která
„proslula“ plagiátorstvím členů vedení, rychlostudenty a udělováním titulů za podivných okolností, nemá dost docentů a
profesorů a to se v její práci neblaze promítá. Bývalý ministr Dobeš ale na komisi nedbal a akreditaci fakultě prodloužil.
Fiala hned po svém nástupu do funkce zakázal škole přijímat nové studenty do bakalářského programu, stěžejní byl však
pětiletý magisterský program. S tím škola stojí a padá. Ministr teď oznámil, že fakulta nesmí přijímat ani nové magistry.
Předsedkyně Akreditační komise Vladimíra Dvořáková se domnívá, že ministr by měl jít ještě dál. Měl by přezkoumat
Dobešovo rozhodnutí, které umožňuje stávajícím studentům práva v Plzni dokončit. Ministr Fiala vyšel vstříc také méně
naplněným základním a středním školám. Dobeš plánoval, že budou dostávat peníze podle toho, jak moc plné třídy
mají. To by v praxi znamenalo, že se budou muset rušit či slučovat některé střední školy a zejména vesnické základní
školy. Stínový ministr školství Marcel Chládek (ČSSD) tvrdil, že reforma ohrožuje 70 procent základních škol. Petici
proti ní podepsalo více než 60 tisíc lidí. Ministr Fiala teď reformu „pozastavil“ do doby, než bude známý rozpočet na
roky 2013 a 2014.


